
Iz zasedanja skup
ZADNJE ZASEDANJE SKUPŠČINE JE BILO DNE 18. 9. 1963, NA  KA
TEREM JE SKUPŠČINA OBRAVNAVALA RAZNA VPRAŠANJA PRE
CEJ OBŠIRNEGA DNEVNEGA REDA.

S K O P J E
mesto 
naše vesti

Skopje, mesto, ki je v  dese- E 
tinki sekunde umrlo, je treba E 
obuditi k življenju. To je na- E 
ioga vseh Jugoslovanov, na- E 
loga nas, ki smo v svoji krat- | 
ki zgodovini neštetokrat do- = 
kazali svoja bratska čustva; e 
nas, ki smo s krvjo zapisali E 
besedo BRATSTVO; nas, ki E 
smo tej besedi dodali najviš- E 
jo  vrednoto.

V  nas je še živo vklesana E
vsa pretresljivost tragedije E 
vzcvetelega mesta ob Vardar- j§ 
ju in njegovih prebivalcev. Z E 
nedeljenimi čustvi smo zašle- E 
dovali vso strahotno resnico E 
in z bojaznijo pričakovali sle- S 
herno podrobnost, ki je dan E 
za dnem dopolnjevala podobo E 
o uničenju mesta in življenja § 
v njem. Dejanskega obsega = 
žrtev še vedno ne vemo; še E 
vedno ne poznamo dokončne E 
številke, ki bi v dinarjih izra- E 
žala posledice naravne stihi- E 
je, čeravno vemo, da gre v E 
sto milijard dinarjev. Porušene | 
so bile javne zgradbe, šol ni, E 
univerze, zgrajene pred krat- E 
kim, so ostale brez učilnic, S 
porušene so trgovine, hoteli, S 
gostišča in bolnišnice, poru- E 
šeni domovi nad sto dvajset E 
tisoč 1 ju d i. . .  E

V  prvih dneh smo storili E
vse, kar smo mogli. Pomagali E 
smo s svojo krvjo in s prvimi E 
denarnimi zneski. Vrednost te S 
pomoči je bila večja kot nje- E 
na dejanska vrednost. Priza- E 
detim bratom smo dokazali, | 
da v njihovi nesreči niso E 
osamljeni; da je njihova ne- = 
sreča — nesreča vseh Jugo- E 
Slovanov! V Skopje so priha- E 
jale skupine zdravnikov, va- E 
rilcev, železničarjev, pripad- E 
nikov enot JLA, rudarjev, ki E 
so skupaj s stroji pomagali pri E 
reševanju ponesrečencev, E
kasneje pa pri odstranjevanju E 
ruševin. Na kraju velike ne- E 
sreče so se srečali Slovenec, E 
Srb, Črnogorec, Makedonec, E 
Hrvat, Bosanec. . .  In bili so E 
kot eno — bili so bratje, ki i  
pomagajo bratu.

V teh dneh je pred nami E
znova možnost, da svojo člo- E 
večnost, ki jo BRATSTVO še E 
bolj zadolžuje, dokažemo zno- E 
va in potrdimo vse tisto, kar E 
smo že bili storili. To pot bo- E 
mo z najširšo akcijo — akci- E 
jo, ki jo  narekuje humanost E 
—  z ljuskim posojilom orno- E 
gočili vrniti ljudem domove, E 
omogočili bomo njihovim | 
otrokom obiskovati šole, = 
skratka, SKOPJU BOMO VR- E 
N1L1 ŽIVLJENJE. S

Ljudsko posojilo je prosto- = 
voljen akt slehernega posa- E 
meznika. Vsakomur je dopu- jy 
ščeno, da po svoji vesli od- E 
voji del sredstev kot posojilo ¡| 
Skopju. Vendar je nekaj, kar = 
zagotavlja, da bo ta akcija v | 
celoti uspela: to je naša — že = 
neštetokrat izpričana — člo- E 
vcška zavest; to je politična E 
zrelost, ki je zapisana v naši = 
krotki, a vsebinsko bogati S 
zgodovini. In vse to bo pošto- § 
rilo tisto, kar je prostovoljno, E 
za nas — Jugoslovane — ma- E 
Ione obvezno. it

Precej razprave je bilo že na de
lavskih svetih ekonomskih enot za
radi ureditve ventilacije v obratih. 
V zvezi s tem je skupščina skleni
la, da je za izboljšanje problema
tičnega stanja ventilacije izvršiti 
nekatera nujna dela. Tako bo med 
radiatorskim oddelkom in izdelo- 
valnico ročajev postavljena pre
gradna stena, pred vhodom v tla- 
čilnico odpadkov in pri vhodu v 
skladišče pločevine iz južne strani

Se vsi strinjamo s takšnim os
nutkom statuta? Morda ne vemo, 
kako in kaj bi načeli. Mislim, da 
je naloga predvsem sindikalne or
ganizacije v podjetju, da najde 
način za pravo in stvarno razpra
vo o osnutku ter prične čimprej s 
to akcijo.

Po izidu ustave se nadeva go
spodarskim organizacijam in nje
nim kolektivom odgovorna in zah
tevna naloga, da urede položaj 
svoje gospodarske organizacije, 
njeno ureditev in notranje odnose 
ter vse ostalo v  svojem posebnem 
statutu v skladu z ustavo in njeni
mi načeli. Osnutek statuta, kot 
podlago za razpravo, imamo. Ne 
gre pri tem sedaj za to, da bi raz
pravljali o tem, ali so posamezna 
določila stilistično pravilna, jezi
kovno in ne vem kako strokovno 
obdelana, pač pa je važna sedaj 
celotna vsebina statuta. Člani ko
lektiva morajo povedati, kaj naj 
vsebuje statut in kaj je pomanj
kljivega in nepopolnega v doseda
njem osnutku glede ureditve pod
jetja, poslovanja podjetja, notra
njih razmerij itd. tako, da bi bil 
statut prava slika podjetja.

Načnimo nekatera vprašanja, 
npr. notranjo organizacijo in 
upravljanje podjetja. Premislimo, 
če se strinjamo s predlogom de
lavskega samoupravljanja razdelit
ve na ekonomske enote, na delav
ske svete, na zbore proizvajalcev 
in če nam ustreza takšen delokrog 
in pristojnost, kot jo predvideva 
osnutek. Morda hočemo še večjo 
decentralizacijo delavskega samo
upravljanja, da se ekonomske eno
te še bolj osamosvoje in pridobe 
še večje naloge; ali pa nasprotno, 
da se delo ekonomskih enot, zbo
rov proizvajalcev v določeni sme
ri zoži. Pojavlja se tudi vprašanje, 
če je pravilen sistem upravljanja 
in vodenja kot je prikazan v na
šem osnutku, ko imamo v ekonom
skih enotah poleg izvoljenih samo
upravnih organov, delavskih sve
tov, predsednikov delavskih sve
tov, postavljene še vodje ekonom
skih enot, delovodje, ki imajo toč
no določene naloge, da izvajajo 
sklepe samoupravnih organov in v 
okviru teh izvršujejo vsakodnevno 
poslovanje in urejajo delo eko
nomskih enot. Ker je naš osnutek 
statuta še med redkimi statuti, ki so

bo montiranih več vetrolovov, ure
jen bo dovod svežega zraka za 
kurjenje plinskih peči v emajlirni- 
ci iz proste atmosfere, poleg tega 
pa bo postavljenih pet pisarn za 
poenterje in mojstre.

Skupščina je ob ugotovitvi, da je 
kolektiv v prvem polletju dobro 
gospodaril in dosegel lepe uspehe, 
potrdila finančno poročilo za prvo 
polletje 1963.

bili objavljeni, so se že zunaj pod
jetja na raznih forumih in v časo
pisju pojavile kritične pripombe

Po končanem posvetovanju, o 
katerem smo v našem časniku že 
pisali, nas je zanimalo, kako oce
njujejo strokovnjaki raven refera
tov, kolikšna je praktična vrednost 
tem in njihova uporabnost pri pro
izvodnji in podobno. Zategadelj 
smo naprosili dipl. inž. Draga Ge-

Glede ugotovitve, da bi bil go
spodarski uspeh v prvem polletju 
lahko večji in v zvezi »  tem tudi 
večji osebni dohodki, če bi se 
zmanjšala slaba kvaliteta naših iz
delkov, naroča skupščina vsem or
ganom delavskega samoupravlja
nja, da se zavzamejo za zboljšanje 
kvalitete naših izdelkov, še pose
bej pa naroča vodstvu podjetja, 
naj s pomočjo občasnih analiz kva
litete naših izdelkov opozarja eko
nomske enote na ukrepe.

Skupščina je sprejela plan proiz
vodnje za leto 1964 glede na 
usmerjeno planiranje pravočasne

in mišljenja, če je naša notranja 
organizacija še pravilna. Boje se za 
naš način samoupravljanja in vo
denja podjetja ter se vprašujejo, 
kara vodi ta »druga linija gospo
darjenja« (glej »Delavska enot
nost« št. 63 z dne 14. 9. 1963, ker 
imamo še organe vodenja — to je 
vodje ekonomskih enot — poleg 
izvoljenih samoupravnih organov. 
Postavljamo to vprašanje tudi na
šim članom kolektiva, da se izra- 

(Nadaljevanje na 2. strani)

renčeviča iz Zagreba za njegovo 
oceno. Dejal nam je, da je bil že 
na prenekaterem strokovnem po
svetovanju v tujini in izrazil pre
pričanje, da prvo strokovno po
svetovanje emajlircev v ničemer 
ni zaostajalo v znanstvenem in 
strokovnem pogledu za podobnimi

Izdaja Tovarna emajlirane posode 
vsako drogo soboto. Urejuje ured
niški odbor: dr. Zupančič Franc, 
Emil Jejčič, Metka Rozman, ing. 
Danilo Fajs in Vlado Smeh. Glavni 
in odgovorni urednik Vlado Smeh. 
Uredništvo Celje, telefon 39-21, 
interna št. 20?. Rokopisov in slik 
ne vračamo. Časnik izhaja v na
kladi 3200 izvodov in ga dobijo 
vsi člani kolektiva brezplačno. Tisk 
in klišeji CP »Celjski tisk« v Colju
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Celje, 28- septembru 1963

V V •seme
nabave materiala za proizVodnjo, 
v zvezi s predvidenim zakonom o 
pogojih na prehod na dvainštiride
set urni delovni teden pa bo skup
ščina obravnavala pogoje za izpol
nitev plana, ko bo dokončno po
trdila družbeni plan podjetja za le
to 1964.

Skupščina je pooblastila upravni 
odbor, da obravnava problematiko 
organizacije proizvodnje v eko
nomski enoti 3 tako, kot je naka
zala skupščinska razprava.

Zelo živahna in napeta je bila 
razprava o smernicah občinske 
skupščine Celje v zvezi s sedem
letnim planom celjske komune. 
Člani skupščine so zelo resno po
stavljali vprašanje, zakaj ni naša 
tovarna kot ena največjih tovarn 
v celjski komuni, v teh smernicah 
niti omenjena. Po tej razpravi je 
bil sprejet sklep, da se občinsko 
skupščino na to opozori, poleg te
ga pa naj iznesejo to vprašanje na 
zasedanju občinske skupščine čla
ni kolektiva, ki smo jih izvolili v 
zbor delovnih skupnosti.

Razprava o osnutku pravilnika o 
pospeše vanju stanovanjske gradnje 
je bila preložena na eno prihodnjih
zasedanj. ej.

v tujini. Četudi je bilo med ude
leženci posvetovanja precej stro
kovnjakov, je vendarle vsakdo med 
njimi našel med bogatimi in vse
binsko zanimivimi predavanji ne
kaj, kar je bilo zanj novost, ki jo 
bo skušal pri svojem strokovnem 
delu s pridom uporabiti. Predvsem 
pa je bilo čutiti, da zavzema Jugo
slavija v svetovni emajlni indu
striji soliden položaj.

(Nadaljevanje na 2. strani)

ALI BO OŽIVELA RAZPRAVA 0 STATUTE?
Posebna komisija za sestavo osnutka statuta našega podjetja je 

pripravila osnutek že pred meseci. Na sestanku predstavnikov druž
benih organizacij ter vodilnih ljudi v podjetju je bil že obravnavan in 
pojasnjevan osnutek. V številki 17 »Emajlirca« z dne 31. 8. 1963 je bil 
tudi objavljen celoten tekst osnutka tako, da ga vsak član kolektiva 
lahko pregleda in prouči. Čas teče in potrebno bo le pričeti z resnim 
razpravljanjem o določilih osnutka. Storjeno je vse, da bi se lahko pri
čela in že zaživela takšna razprava, vendar še ni znakov, da bi se pri
čelo res gibati med člani kolektiva. Predlogov, pripomb, mišljenj s strani 
članov kolektiva doslej še ni.

STROKOVNO ZDRUŽENJE EMAJLIRCEV BO!

Prvo posvetovanje emajlircev nadvse uspelo
Tridnevno posvetovanje emajlircev, ki je bilo sklicano na pobudo 

našega podjetja, je za nami. Zbrani so soglasno sklenili, da v kratkem 
formirajo strokovno združenje emajlircev Jugoslavije.



Ali bo oživela razprava o statutu?
(Nadaljevanje s 1. strani)
zijo o njegovi smotrnosti. Po zu
nanjih diskusijah sodeč, zastopajo 
nekateri smer, da naj bi se odpra
vila ta »dvotirnost« upravljanja 
ter naj bi izvoljeni samoupravni 
organi, predsedniki delavskih sve
tov in drugi, nosili vso odgovor
nost za poslovanje in vodenje de
la v ekonomski enoti ter bi odpad
li posebni vodje ekonomskih enot. 
Na to vprašanje naj bi dali člani 
kolektiva svoj odgovor, če smatra
jo, da smo tej drugi obliki orga
nizacije poslovanja odnosno 
upravljanja že dorasli in ali ob
stajajo pogoji za to v našem pod
jetju.

Podlaga za razpravljanje in da
janje pripomb je lahko tudi vsa 
naša notranja organizacija stro
kovnih služb, sektorjev v podjetju, 
način proizvodnje, notranja teh
nična kontrola, vobče vprašanja s 
področja poslovanja podjetja. Od
govoriti moramo prav tako, če 
smo zadovoljni z nakazano ure
ditvijo notranjih odnosov v osnut
ku statuta, z načinom sprejemanja 
na delo, z obravnavanjem disci
plinskih zadev, z urejevanjem od
nosov med ekonomskimi enotami s 
predlagano arbitražno komisijo in 
podobno.

Vprašanje odnosa podjetja do 
komune je važno področje, ki mo
ra biti obdelano v osnutku statuta. 
Odgovoriti moramo v tem pogledu 
tudi na določila v našem osnutku 
do komune, do vsklajevanja pla
nov podjetja s plani komune, do 
stanovanjske izgradnje, do odsto
panja sredstev v splošne namene, 
za izgradnjo objektov, ki posred
no služijo tudi članom kolektiva. 
Vedeti moramo, kakšno smer naj 
predpiše v tem pogledu statut. V 
osnutku statuta je prikazana na
čelno socialna dejavnost podjetja, 
dajanje raznih pomoči, posojil in 
podobnih podpor članom kolektiva 
zaradi reševanja stanovanjskih in 
drugih problemov, pravne pomoči 
in drugih načinov pospeševanja 
življenjskih pogojev članov kolek
tiva in dviga njihovega standarda. 
V  tem pogledu moramo kot člani 
kolektiva imeti pred seboj določe

no usmerjenost, v katere svrhe 
naj v prihodnje podjetje daje svo
ja razpoložljiva sredstva. Tudi to 
bi moralo biti urejeno v statutu. 
Ker ta vprašanja zadevajo vse 
člane kolektiva mislim, da tyi mo
rali prav člani kolektiva povedati 
svoje mišljenje.

Podjetje ima večje število po
sebnih pravilnikov, ki bodo tudi v 
naprej urejali razna vprašanja kot 
npr. delitev dohodkov, delovna 
razmerja, disciplino, pospeševanje 
stanovanjske izgradnje itd. V  sta
tutu so ti pravilniki predvideni, ne 
bodo pa v statutu podrobna dolo
čila s tistih področij, katera ure
jajo posebni pravilniki.

(Nadaljevanje s 1. strani)
Vprašali smo ga še, če je emajlu 

v prihodnje zagotovljena še zme
rom zanesljiva perspektiva. Dejal 
je, da v resnici emajl zgublja pri 
nekaterih predmetih in ga nado
meščajo z drugimi materiali, ven
dar se zato odpirajo vedno nove 
možnosti za široko uporabo emajla 
v tehniki, in arhitekturi. Poudaril 
je, da zaenkrat še ni nobene in
dikacije, da bi mogla usahniti upo
rabnost emajla.

Ob koncu smo še vprašali pred
sednika organizacijskega odbora 
in predsednika predsedstva posve
tovanja, naj nam pove, kako je za
dovoljen s posvetovanjem. Dipl. 
inž. Jože Vajdetič nam je dejal: 
»Prvo strokovno posvetovanje 
emajlircev izpričuje več pomemb
nih rezultatov. Eden najvažnejših 
je nedvomno ta, da smo se sploh 
sestali. Posvetovanje je doseglo 
cilj in upam, da so bili udeleženci 
zadovoljni z organizacijo posveto
vanja in strokovno ravnijo preda
vanih tem. Predvsem pa je nad
vse pomembno dejstvo, da je ideja 
o strokovnem združenju emajlir
cev pred uresničitvijo, saj je ime
novan že iniciativni odbor. Naloga 
združenja v prihodnje bi bila: pri
rejanje podobnih posvetovanj, za
sledovanje in posredovanje tehni-

Veliko je tedaj zadev in raznih 
vprašanj v našem osnutku statu
ta, ki jih je možno obravnavati in 
dati nanje svoja mišljenja. Dvo
mim, da ne bi vsak član kolektiva 
imel kako pripombo k temu ali 
onemu določilu. Če v zvezi z na
šim osnutkom statuta opozorimo 
na razpravljanje o statutih zunaj 
podjetja mislimo, da je primerno 
navesti nekatere značilnosti iz teh 
razprav zunaj podjetja. V  določe
ni'smeri je zastopano mišljenje, 
da naj bi v statutu bila do podrob
nosti urejena vsa notranja raz
merja, organizacija podjetja itd. 
ter tudi nakazan razvoj podjetja, 
razvoj delavskega samoupravlja-

ških dosežkov v tujini, povezava 
s podobnimi združenji v drugih dr
žavah, izdajanje strokovnih publi
kacij in podobno.«

Kot smo že poročali, je organi
zacijski odbor natisnil vsa preda-

podjetja s svojimi letnimi ali več
letnimi perspektivnimi plani. S tem 
naj bi bil dan nekak politični po
udarek. Tako bi statut sam naka
zoval razvoj podjetja. Druga smer 
stoji na stališču, da je v statutu 
treba uzakoniti dosedanje stanje 
v podjetjih, razvoj ki ga je doseg
lo delavsko samoupravljanje v 
podjetju, obstoječo notranjo orga
nizacijo, ne pa preko vsega tega 
strmeti k nekim planiranim, ne
stvarnim spremembam.

Vsi iščejo pota, kako bi pristo
pili tudi zunaj k sestavi ustrezne
ga osnutka statuta. Sicer se vidi, 
da se previdno izogibajo povsod 
dokončni odločitvi, čakajo od ne
kod odločilne in odrešilne besede 
glede najvažnejših vprašanj — te 
pa ni. Kolektivi morajo najti sami 
svojo besedo in vsak zase oživeti 
svoj statut. dr. Z.

vanja v zajetni knjigi, ki pred
stavlja prvo strokovno publikacijo 
iz emajlirske stroke, ki je izšla v 
SFR Jugoslaviji. Knjiga je izšla v 
tristo izvodih v srbohrvatskem je
ziku.

Prvo posvetovanje emajlircev nadvse uspelo

Iz vratarske lože pred leti d o .. •PO G O VO R S 
SODELAVCEM

OPAZOVAL SEM GA, KO JE VODIL SEJO UPRAVNEGA ODBORA. 
TEMPERAMENTNE KRETNJE, ENERGIČNI GLAS LN PRAMEN ČRNIH 
LAS, KI MU PADA N A  ČELO ,. . KADAR GOVORI, JE V  SVOJEM 
ELEMENTU, KOT PRAVIMO. S TEM PA NIKAKOR NISEM HOTEL ZA
PISATI, DA LE GOVORI.

Predsednik upravnega odbora je pomembna in silno odgovorna dolžnost. 
In Ivan Čendak se tega zaveda. Zaveda se, da načeljuje forumu, skozi 
katerega vodijo vse niti, ki so speljane od skupščine in segajo v sle
herno delavnico, v zadnjo pisarno ...

Emajlirec: Demobiliziral si se 
kot artilerijski kapetan in se zapo
slil pri nas. Katerega leta je bilo?

Ivan: Marca leta 1952.
Emajlirec: Kje so te zaposlili?
Ivan: Bil sem najprej leto dni 

vratar pred vhodom v tovarno. 
Mimo tega sem vodil center za 
predvojaško vzgojo. Pet let.

Emajlirec: Tvoja pot od vratar
ske lože . . .

Ivan: Nekaj časa sem bil uprav
nik stanovanjskih zgradb, kasneje 
pa evidentičar v knjigovodstvu. 
Hotel sem se izobraziti tudi »ci
vilno«. Vpisal sem se v ekonom
sko srednjo šolo. Po končanem če
trtem letniku sem zbolel in opra
vil diplomo šele leto dni kasneje.

Emajlirec: Če sem dobro obve
ščen, je bilo to leta 1959. Takrat 
si se pričel tudi znova uveljavljati 
kot političen delavec.

Ivan: Zaradi bolezni sem hotel 
politično delo vsaj za nekaj časa 
opustiti. Vendar mi ni bilo dano. 
Kot sekretar osnovne organizacije 
sem moral razčistiti nek problem 
v kovinarski šoli. S tem se je zno
va začelo ...

Emalirec: . .. izvolili so te za se
kretarja tovarniškega komiteja.

Ivan: Točno. Tistega leta je bil 
v našem podjetju zamotan polo
žaj. Analiziral sem ga. Konferen

ca se je strinjala z ugotovitvami. 
Potlej smo spremenili delo tovar
niškega komiteja in uvedli vanj 
nekatere nove metode. Od 80 čla
nov jih je kaj kmalu postalo 240. 
Vštevši, seveda, HKŠ.

Emajlirec: Obžaluješ, da si za
jadral navzlic sklepu nazaj v poli
tično delo?

Ivan: Ne, ker so razmere nare
kovale odločitev. Po rešitvi neka
terih problemov je bilo opaziti 
precejšen porast proizvodnje in 
proizvodnosti.

Emajlirec: Po osvoboditvi je pri 
nas proizvodnja nenehno rastla. 
Kaj je po tvoji sodbi najbolj vpli
valo na porast?

Ivan: Če natanko analiziramo: 
samoupravljanje in spremenjeni 
način nagrajevanja. Vendar smo 
kakovostni premik dosegli le v 
proizvodnji, medtem ko pri um
skem delu zaostajamo.

Emajlirec: Kako poglobiti vse
binsko delo organov upravljanja?

Ivan: Najprej je treba s statu
tom natanko začrtati, kaj hočemo 
doseči. Zastaviti si je treba cilj. 
Velike potencialne možnosti pa 
imamo še s prenosom pravic in 
dolžnosti na individualnega proiz
vajalca s tem, da neposredno zain
teresiramo skupine 20 do 30 proiz
vajalcev s samostojnim obraču
nom.

Emajlirec: Imamo dovolj poslu
ha za pripombe in zahteve proiz
vajalcev?

Ivan: Nimamo. V  navadi je že, 
da rešujemo probleme sami — v 
imenu njih. Tudi tu bo treba še 
marsikaj storiti.

Emajlirec: Kdo ima največ za

slug, da smo dosegli občuten vzpon 
proizvodnje v zadnjih letih?

Ivan: Največ zaslug gre delav
cem v neposredni proizvodnji in 
pa — to sem že omenil — delav
skemu samoupravljanju in nagra
jevanju po delu. In prav pri po
slednjem nas čaka še veliko delo, 
ker sodim, da je prav s smotrnim 
nagrajevanjem moč še marsikaj 
doseči.

Emajlirec: Nalog za prihodnje 
je precej. Naštej vsaj nekatere 
med njimi. Ne bo nam škodovalo, 
če zanje slišimo malce pogoste
je . ..

Ivan: Organizacija dela, tehno
logija, strojni obračun podatkov, 
priprava dela, kvalitetnejše plani
ranje, analiza trga, mehanizacija 
in avtomatizacija, smotrni odmori, 
zmanjševanje fizičnega napora de
lavcev, večja varnost pri delu, sta
novanja . . .

Emajlirec: Dovoli, da te preki
nem. Ta rubrika ima omejen ob
seg. Prihraniva to naštevanje za 
kasneje, vsi skupaj pa sklenimo, 
da bomo v kratkem opravili vsaj 
tisto, kar si že naštel...

Ivan Čendak, 38, je bil rojen v 
Jelovici na Primorskem. V  parti
zanih je bil od leta 1943, kasneje 
je bil oficir JLA. Vojne šole je 
opravil v Sarajevu, Zadru in ZSSR. 
Njegova druga šola je pa pričela 
v vratarski loži, zdaj se pa nada
ljuje v plansko analitskem oddel
ku, katerega vodi.

Vlado Smeh

GLOBUS
Projekt za izgradnjo cevovoda 

za transport nafte od Trsta preko 
Avstrije do mesta Ingolstadt v  
južni Nemčiji, stoji neposredno 
pred začetkom realizacije. Potreb
na sredstva bodo prispevale šte
vilne svetovne družbe petrolejske 
industrije kot tudi državni organi 
Italije, Avstrije in Nemčije. K iz
gradnji tega cevovoda namerava
jo pristopiti predvsem zaradi pre
črpavanja libijske nafte in nafte 
iz Srednjega Vzhoda, čigar tran
sport do Trsta je cenejši kot tran
sport do Marseilla, odkoder že ne
kaj let prečrpavajo nafto po cevo
vodih do Karlsruhe v Južni Nem
čiji s kapaciteto 40 milijonov ton 
letno.

Medtem ko proizvodnja peči na 
trda goriva v Zapadni Nemčiji iz 
leta v leto pada povprečno za 4 
odstotke, pa na drugi strani hitro 
narašča proizvodnja peči na te
koče gorivo —  olje (v zadnjih 3 
letih povprečno za 15 odstotkov) 
in na plin (za 40 odstotkov). Leta 
1962 je bilo v tej državi proizve
denih 787 tisoč komadov peči na 
trda goriva, 850 tisoč komadov pe
či na gorilno olje in 251 tisoč peči 
na plin.

Italijanska industrija gospodinj
skih aparatov beleži v zadnjih 3 
letih izredno hiter vzpon in resno 
ogroža s svojim izvozom številne 
nacionalne industrije predvsem v 
Franciji, Avstriji ter delno tudi v 
Benelux državah. Proizvodnja v 
letu 1962 je znašala v Italiji: 1 mi
lijon 800 tisoč frižiderjev, 1 mili
jon 250 tisoč strojev za pranje pe
rila, 150.000 sesalcev prahu, 11.000 
strojev za pranje posode in 680 
tisoč električnih kavnih mlinčkov. 
Vrednost proizvodnje vseh elek
tričnih gospodinjskih aparatov je 
znašala v tem letu preko 250 mi
lijonov dolarjev ali preko 250 mi
lijard dinarjev. Blizu ena četrtina 
proizvodnje je namenjena izvozu.

Po preverjenih cenitvah je bilo 
v začetku leta 1963 blizu 144 mi
lijonov avtomobilov na svetu — 
ali enkrat več kot leta 1954. Po 
kontinentih razdeljeno, ima največ 
avtomobilov ameriška celina (89 
milijonov), Evropa (38 milijonov), 
Azija (5,5 milijonov), Afrika (3 mi
lijone) in Oceanija z Avstralijo 
(4 milijone). Številke vključujejo 
tudi tovorna motorna vozila in av
tobuse. Po teh podatkih je bilo v 
istem času v Jugoslaviji preko 155 
tisoč vozil.

Tržna analiza po vzorčni stati
stični metodi v Zapadni Evropi je 
pokazala, da je najbolj v uporabi 
lonec za kuhanje pod pritiskom v 
Franciji, saj z njim razpolaga 30 
odstotkov vseh obstoječih gospo
dinjstev. Sledijo Zahodna Nem
čija (13 odstotkov vseh gospodinj
stev), Belgija (10 %), Nizozemska 
(9 %), Luksemburg (7 %) itd. Sicer 
pa je analiza pokazala, ga so s so
dobnimi gospodinjskimi predmeti 
najbolje opremljena gospodinjstva 
v Benelux državah, Franciji in še
le na tretjem mestu sledi Zahodna 
Nemčija.

Po podatkih Ekonomske komisi
je pri Združenih narodih, potroš
nja nerjaveče pločevine v svetu 
hitro raste. Na področju globokih 
vlekov še vedno prevladuje upo
raba nerjaveče pločevine z 18 % 
kroma in 8 % niklja, vendar se 
prav v zadnjem desetletju vedno 
bolj uporablja tudi pločevina samo 
s 16 do 18 % kroma in 2 % niklja 
ali tudi brez kroma. Za določena 
posebna fizikalna svojstva pa se 
dodaja včasjh tudi do 2 % molib
dena in nekaj bakra.



©
Redna konferenca ZM

V  SOBOTO, DNE 28. 9. 1963 BO IMEL NAŠ KOLEKTIV ZM LETNO 
KONFERENCO. KONFERENCE SE BODO UDELEŽILI LE DELEGATI, KI 
SO BILI IZVOLJENI V  OBRATNIH KOLEKTIVIH.

Jedro letnega poročila bodo se
stavljali mladinski problemi, ki so 
se pojavljali v obdobju od lanske 
konference, pa do danes in pa delo 
TK v tem obdobju. Prav tako pa 
bo poročilo zajemalo tudi gospo
darske probleme, sodelovanje med 
družbeno političnimi organizacija

mi, statut podjetja, izobraževanje 
in štipendiranje. To bi bile glavne 
točke poročila. Seveda pa bodo po
ročilo delegati še dopolnili z raz
pravami. Poleg letnega poročila, ki 
ga bo posredoval sekretar TK 
ZMS, bo imel predsednik še kra
tek referat, ki bo zajemal samo

naloge mladine v prihodnje.
Poročilo in referat morata biti 

osnova za diskusije. Diskusije pa 
naj bodo realne in samokritične. 
Poudariti velja, da je udeležba de
legatov obvezna, saj bodo oni za
stopali 900-članski mladinski aktiv. 
Konference se bodo udeležili še 
številni predstavniki drugih mla
dinskih aktivov, vodilni v podjet
ju in obratih, kakor tudi okrajni 
in občinski forumi. bf

Rekreacija in oddih
V  četrtek, 19. t. m. sta se v naši tovarni oglasila predstavnika 

stalne konference za rekreacijo in oddih pri republiškem sindikalnem 
svetu, da bi se s člani kolektiva pogovorila o že doseženih uspehih na 
področju rekreacije in oddiha, kakor tudi o problemih in programih za 
prihodnje.

S strani našega kolektiva so bili 
na tem sestanku predstavniki 
služb in organizacij, odgovornih za 
rekreacijo in oddih. Pomenkovali 
so se o letnem, tedenskem, dnev
nem in polurnem oddihu. Razgo
vor je pokazal, da je politika ko
lektiva o dodeljevanju regresa 
vsakemu članu kolektiva ne glede 
kje letuje, pravilna, vendar bi ka
zalo za letovanje v izvensezon- 
skem času dodeljevati regres v 
večjem znesku kot v času sezone 
zaradi tega, da bi enakomerno ali 
vsaj delno enakomerno razdelili 
dopuste in s tem tudi zmanjšali 
zaviranje proizvodnje v  poletnih 
mesecih. Tu pa se pojavljajo pro
blemi zaradi letovanj družin s šo
loobveznimi otroki in bi bilo prav 
po mnenju predstavnikov stalne 
konference za rekreacijo in oddih, 
če bi tudi šole pokazale razume
vanje in bi določene šole pomak
nile čas počitnic naprej ali nazaj. 
Ravno tako je bilo mnenje pred
stavnikov stalne konference, da bi 
bilo potrebno organizirati stalno 
službo oddiha v krajih, kjer so po
čitniški domovi večih kolektivov, 
ki bi kot predstavniško telo do
mov oddiha sodelovalo pri reševa
nju problemov v turističnih in ob
činskih organih, da se ne bi zgo
dilo kot se je že, da posamezni ob
činski organi dvigujejo dajatve po
čitniških domov po svoji volji, ne 
da bi pri tem bilo upoštevano 
mnenje kolektivov, čigar last so 
počitniški domovi in ne da bi se 
denar od teh dajatev uporabil tudi 
za ureditev in poboljšanje letova
nja. V  zvezi poboljšanja letovanja 
bo tudi ustanovljen pri okrajnih in 
občinskih sindikalnih svetih pose
ben odbor za rekreacijo in oddih, 
ki bi naj skrbel za stalno rekrea-

Gabrijel Prezelj
SE K R ETA R T K  ZKS

D osed a n ji sekretar tovar
niškega k om ite ja  ZK, tova
riš ing. M iro Jančigaj, je  o d 
šel na odslužen je  k a d ro v 
skega roka. Na p os lov iln i se
j i  tovarn iškega k om ite ja  ZK 
je  b il izv o lje n  za novega  
sek retarja  dosedanji n a
m estnik sekretarja , tovariš 
G a b rije l PREZELJ.

T ovariš  P reze lj je  bil ro 
je n  v C e lju  leta 1934. K on
ča l je  ekonomslko srednjo 
šo lo  in zda j je  vpisan na v iš
j i  šoli za p os lov n o  organiza
c i jo  v K ran ju . Č lan  Zveze 
kom unistov je  o d  leta 1936 
in  je  do danes op rav lja l že 
v eč  odgovorn ih  političnih  
funikcij. Bil je  sekretar o b 
činskega k om ite ja  ZMS, 
član občin skega  odbora 
SZDL, član tovarn iškega k o 
m iteja  in v zadn ji m andatni 
dobi nam estnik sek retarja  
tovarniškega k om iteja . '

P oleg  fu nkoij v političn ih  
orga n izacija h  je  še član  u p 
ravnega od b ora  PD  C e lje  in 
član k om isije  za alpinizem  
pri PZS. A k tivn o  pa še de lu 
je  kot reševalec GRS.

cijsko službo tako, da bi lahko 
člani različnih kolektivov izme
njali domove za letovanje. Teden
ski, dnevni in polurni oddih je 
problem, ki se ravno zaradi po
manjkanja sredstev pri nas ne da 
tako preprosto rešiti, čeprav je po 
splošni oceni stanje še kar zado
voljivo, z ozirom na zelo veliko 
aktivnost Društva LT, ki v svojih 
krožkih in klubih združuje veliko 
število zaposlenih v našem kolek
tivu. Tudi klub, ki ga je organizi
ral sindikalni odbor naše tovarne, 
je koristen in nujno potreben. Di
skusija pa je pokazala, da nima
mo strokovne analize, kje in na 
kakšen način uveljaviti posamez

no obliko rekreacije, pa bilo to te
lesne ali duševne rekreacije, da 
pa bo to za dvig storilnosti najpri
mernejše. Analize v podjetjih, kjer 
so jih strokovno napravili, so po
kazale, da se je z določenimi re
kreacijskimi dejavnostmi in rela
tivno majhnimi vloženimi sredstvi 
storilnost zelo povečala v obliki 
zmanjšanja bolniških izostankov, 
ali v večji psihični in fizični kon
diciji delavcev. Na osnovi vseh 
teh diskusij lahko pridemo do za
ključka, da bi bilo nujno potrebno 
in koristno zaposliti referenta za 
rekreacijo.

Na koncu posvetovanja sta si 
predstavnika stalne konference za 
rekreacijo in oddih ogledala še ku
hinjo gospodinjskega krožka LT in 
foto laboratorij in izrazila presene
čenje nad moderno in sodobno 
urejenimi prostori.

K.

Tekmovanje pionirjev z go-cart vozili ima globlje kore- 
n!ne- Pomladi je namreč naše društvo Ljudske tehnike prire
dilo tečaj za pionirje, katerega se je udeležilo 29 pionirjev in 
ena pionirka. Vsi tečajniki so z odliko opravili izpit iz promet
nih predpisov, kasneje so pa še pred organi LM z uspehom 
prestali praktično preizkušnjo na križiščih.

Zato smo povprašali tovariša Koželja o uspehu pionirjev 
pri vožnji. »Z vozili so trenirali celo poletje in to se je od
razilo tudi pri vožnji,« nam je dejal. »Dokazali so, da vozila 
dodobra obvladajo in bodo nastopili tudi na propagandni 
vožnji, ki bo jutri. Prepričan sem, da jih najmanj dvajset obeta 
postati dobri aktivni tekmovalci.«

V  teh dneh je pričel že drugi tečaj. To pot ga obiskuje 40 
pionirjev.

»P ikn ik « pekač i so obsta li - in čakajo
Že pred meseci smo pričeli z osvajanjem novega proizvoda, tako 

imenovanega piknik pekača za pečenje čevapčičev, ražnjičev in še vrsto 
drugih mesnih specialitet. Praktičnost pekača je v tem, da ga je moč 
razstaviti in sestaviti ter je primeren za prenos. Izdelava prvih pekačev 
je pokazala vrsto nevšečnosti pri sami izdelavi. Ker je to artikel, ki 
je sezonskega značaja, se je za izdelavo prvih razpisov zelo mudilo.

Dobili smo vzorce, po katerih iz- 
sekavamo vogale in luknjamo. Pri
čeli smo z delom. Že po prvih dveh 
operacijah pa smo naleteli na ovi
re. Pri upogibanju stranic se je po

kazalo, da mere višin stranic ne 
ustrezajo zunanjim meram širin in 
dolžin, niti ne odgovarjajo mere 
za izsek vogalov in luknjanje po 
risbah, katere smo dobili od tehno

loškega oddelka. Pristopili smo k 
izdelavi šablon, katere naj bi slu
žile za točnost zunanjih mer, širi
ne, dolžine in višine pa pri vsem 
tem niso važne.

Z združenimi močmi smo uspeli 
izdelati prvih 100 kom. ter tako 
zaključili prvi razpis. Drugi raz
pis, 1000 kom., pa čaka na usodo 
v delavnici. Šablone, katere smo 
dobili za kontrolo, ne ustrezajo se
rijski izdelavi, saj bi morali upo-

LETNA INVENTURA
Za izvedbo letne inventure v našem podjetju je imenovana 9-član- 

ska centralna komisija. Inventura v našem podjetju obsega preko 5000 
artiklov in se prične s 1. oktobrom 1963. Za izvedbo popisa bo UO na 
predlog centralne komisije imenoval še podkomisije.

Inventurni popis zajema vsa os
novna sredstva, obratna sredstva 
in sredstva skupne porabe ter vire 
teh sredstev kakor tudi vse ter
jatve in obveznosti. Ugotoviti je 
treba tudi, katera sredstva in inve
sticijski material drugih gospodar
skih organizacij je pri nas v upo
rabi, predelavi oz. na čuvanju in 
sredstva, last našega podjetja v 
začasni uporabi oz. predelavi in 
čuvanju v drugih gospodarskih or
ganizacijah.

Za organizacijo izvedbe tega je 
imenovana 9-članska komisija, ka
tere predsednik je tov. Ladislav 
Delakorda.

Inventure se bodo pričele:
— za osnovna sredstva in drob

ni inventar tovarne in sredstva 
skupne porabe 1. 10. 1963;

II Illllllltllll Illlllllllll Ulili....... II.......

Članstvo v P oo l-u  Mali
Na predlog izvoznega oddelka 

je upravni odbor na seji dne 18. 9. 
1963 sklenil, da se naše podjetje 
vključi v poslovno združenje Pool 
v Mali-ju. Koristi s tem so pred
vsem v koriščenju komercialnih 
zvez in izmenjava poslovnih infor
macij med člani Pool-a, kakor tudi 
možnost manjšega prispevka, kot 
je predpisan za egalizacijski fond.

— surovin in materiala 10. 10. 
1963;

— nedovršene proizvodnje 31. 
12. 1963;

— polizdelkov 11. 11. 1963;
— gotovih izdelkov 11. 11. 1963;
— neaktiviranih investicij in in

vesticijskega materiala na zalogi

25. 12. 1963;
— denarnih sredstev 31. 12.

1963;
— stanja terjatev in obveznosti 

15. 1. 1964.
Za vse navedene inventure bo 

upravni odbor na predlog central
ne komisije imenoval še komisije. 
Vsaka teh komisij pa se dopolnju
je še s komisijo za ugotovitev 
viškov in manjkov, kakor tudi s 
komisijo za ocenitev.

gibati višine vložkov »na slepo« 
ter dobivati točne zunanje mere le 
po srečnem naključju, kar pa ne 
dela niti obrtnik. Pri nas pa je 
predvicena serijska proizvodnja.

Pri vsem tem imam pomislek, 
zakaj priganjati ljudi k serijski iz
delavi nekega novega artikla, če 
celo tehnološki oddelek ne ve, ka
ko bi ga proizvajali, niti nimamo 
za to potrebni tehnološki posto
pek. Ali je potrebno, da se zaradi 
pomanjkljive tehnične priprave po
rabi več režijskih ur kot je vreden 
sam proizvod.

Res je, da nov proizvod v raz
vojni fazi rabi več časa, da zagle
da luč izven našega podjetja, ka
kor pa artikli, kateri so v redni 
proizvodnji. Če je artikel sezon
skega značaja, potem se je temu 
primerno treba tudi prilagoditi in 
pripraviti vse potrebno za redno 
proizvodnjo. Delavnica ni tehno
loški oddelek, katera naj sama 
osvaja tehnološke postopke, pač pa 
je namenjen za redno proizvodnjo. 
Člani ZP pa jo lahko proučujejo 
in predlagajo tehnološkemu oddel
ku svoje izboljšave.

P rije tn o  - neprijetno slovo
V soboto 14. 9. 1963 smo se po

slovili od 55 naših sodelavcev, 
ki odhajajo na odsluženje kad
rovskega roka. Med njimi je ve
čina mladincev, zato jim je  mla
dinska organizacija pripravila 
poslovilni večer.

P oslovilna slovesnost je  pote
kala v prijetnem  razpoloženju . 
P lesali sm o in peli, naša m ladin
ka  M arjana K os pa jim  je  .pove
dala »vo jašk o  ¡kroniko«. Tudi na
ši predstavniki političnih  o rg a 
n izacij in vodstva p o d je t ja  so se 
poslovili z n ekaj besedam i. Naši 
bod oči v o ja k i so b ili razpoloženi, 
čeprav je  b ilo  v ideti v n jih ovih  
očeh  iskre žalosti in strahu pred  
vo jašk im i dnevi.

P oslovili ,so se : V inko D robež, 
A d o lf M ajcen , M artin G orju p , 
Ivan B rence, F ranc D im eč, M ilan

Barle, Ivan K ra jnc, Franc Knez, 
Jože Plropot, Jože Juteršek. Ju
r ij Zdolšek, F ranc Križan, L eo
p o ld  Km ecl, Ervin Belak, R udolf 
L ipovšek. F rido Bele j, Jakob B e
lak, Franc Rozm an, Karl L eskov
šek, Jožef Koren, Edvard Jager, 
Franc Božnilk, Karl V rabič, A n 
ton Pelkoišak, Edi K vartič, V lado 
Pohole, Ivan M utec, Ivan Sibanc, 
A lo jz  K ok, M arjan Cvek. Ivan 
Šumilak. D aniel M otoh. Herman 
Jankovič, Janez Škorc. Jože G u 
benšek, Ivan H ribernik . A d o lf 
Lenard, Edi Parfant, Franc K o
sec, F ranc R epič, Stane Žem ija, 
Rudi Kerš, Avgust K ovačič, Emil 
Jarmišek. Stane Koštric, Ivan 
Jamnikar, Jože K ra lj, D ju ro  Sa- 
radžija, Em il K ugler, O to Šle- 
zinger, A d o lf Jošt, ing. M irko 
Jančigaj, p ro f. F ranc Berginc, 
L udvik  N ovak in H erm an P od
pečan.

Prav iz srca jim  želim o, da b i 
vojaška  leta minila kar se da 
hitro in da bi se km alu vrn ili 
m ed nas.

MK

Nagrada
Drofeniku
Na zadnjem zasedanju 

je skupščina na predlog od
bora za tehnične izpopolnitve 
odobrila tovarišu Alojzu Dro
feniku 1,000.000 din nagrade 
za izdelavo naprave za poda
janje prirezov radiatorjev na 
IWiK stiskalnici. Vodja plan
sko analitskega oddelka pa 
bo izdelal dokončen izračun 
za gornji znesek in poročal 
na prihodnjem zasedanju.
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OB 70-LE T N IC I
V  tovarni so bili takrat vsi vo

dilni ljudje Nemci, ki so se prise
lil: v Celje, ti pa so se naslanjali 
na nekatere nemškutarje kot pri
vilegirane elemente v podjetju. 
Tako jim je bilo mogoče gospodo
vati nad domačim slovenskim de
lavstvom, med katerim je bilo vse 
več razredno zavednih proletarcev.

Podjetnikov odnos do delavcev 
je bil nekako patriarhalen. Delati 
je bilo treba mnogo in vodstvo to
varne v priganjaštvu ni popušča
lo. Kadar je prišel kupec nalagat 
vagone, so delavci garali, kolikor 
so jim dopuščale njihove moči; 
tudi po šestnajst ur nepretrgoma.

Po sarajevskem atentatu leta 
1914 je sledila vojna napoved 
Avstroogrske Srbiji. Ta napoved je 
izzvala začetek prve imperialistič
ne svetovne vojne, ki je imela za 
podjetje občutne posledice. Takrat 
so sicer začeli izdelovati pocinka
no in brušeno posodo, vendar je 
izvoz, ki je bil že zelo razširjen 
zaradi vojne zlasti na Balkan in 
Vzhod, skoraj povsem zamrl. Ve
čina takratnih delavcev je bilo 
mobiliziranih v avstroogrsko voj
sko in se je zaradi tega število za
poslenih močno znižalo. Od 1005 
delavcev, ki so delali v letu 1913, 
se je to število v letu 1914 zniža
lo na 868, a še med temi se je 
močno zmanjšal odstotek moške 
delovne sile. Nadutost obeh West- 
nov in njunih pomagačev je tedaj 
močno porastla, kar se je občutilo 
tudi pri povečanem zapostavljanju 
delavcev Slovencev.

Proizvodnja emajlirane posode, 
ki je bila zaradi zastalega izvoza

znatno zmanjšana, je bila deloma 
nadomeščena z dobavami za 
avstroogrsko vojsko.

Med prvo svetovno vojno se je 
položaj delavstva zaradi nepresta
nega dviganja cen za vse življenj
ske potrebščine močno poslabšal, 
dočim so se mezde le malenkostno 
dvignile. Preskrba na potrošniške 
karte je bila nezadostna in nego
tova. Bojišča so terjala vedno več 
žrtev tudi med delavci tovarne. 
Novi vpoklici v vojsko so tovarni 
jemali čedalje več moške delovne 
sile, dočim so bili nekateri kot »ne
nadomestljivi« oproščeni vojaške 
službe. Seveda so bili to le privi
legiranci.

Nesmiselne človeške žrtve, glad 
in revščina so povzročale čedalje 
večje nezadovoljstvo, na drugi 
strani pa si je Westen kopičil 
ogromne vojne dobičke. Posebno 
pa so bili prizadeti delavci — pro
letarci z njihovimi družinami, ki 
so bili navezani na goli zaslužek 
v tovarni.

Med delavstvom je takrat širo
ko odjeknila zmagovita socialistič
na revolucija v Rusiji. Vodilne 
Marxove in Leninove ideje so 
vzpodbudile delavstvo vsega sve
ta. Slovenci so v takratni habzbur- 
ški monarhiji vedno razločnejše 
videli svojo zatiralko in začela je 
prevladovati misel o ustanovitvi 
skupne demokratične države jugo
slovanskih narodov. Ta misel je 
močno razvnela jugoslovanske de
lovne množice. Naši zavedni de
lavci so idejo socializma povezo
vali z idejo o pravici vsakega na- 
da do samoodločbe.

Bivša Avstroogrska in njem za
vezniki so tedaj na bojiščih do
življali vedno večje poraze. Iz Ru
sije so se začeli vračati delavci, ki 
jih je razvnela Oktobrska revolu
cija in začeli širiti revolucionarne 
ideje.

Slovensko delavstvo je vse do
ločneje demonstriralo za kruh, svo
bodo in mir, množile so se stavke 
in upori.

Trhla imperialistična tvorba te
danjega časa Avstro-ogrska mo
narhija je razpadla. Slovenija je
29. oktobra 1918 razglasila svojo 
voljo, da vstopi v  novo jugoslo
vansko državo, katero so zlasti de
lavci pričakovali kot demokratič
no republiko enakopravnih naro
dov, v kateri bo oblast pripadala 
delovnemu ljudstvu. Ker pa naš 
proletariat tedaj še ni imel enotne 
politične organizacije, ki bi ga 
združila in pripravila na revolu
cionarno borbo, so se pozneje do
godki odvijali drugače.

Po ustanovitvi stare Jugoslavije, 
je buržoazija takoj pohitela, da je 
1. decembra 1918 v Beogradu pro
glasila ustanovitev Kraljevine Sr
bov, Hrvatov in Slovencev, ne da 
bi naše ljudstvo odločalo o obliki 
in ureditvi svoje države.

Dne 30. decembra 1918 je vlada 
v Beogradu odobrila sklep o 
uvedbi osemurnega delovnika za 
delavstvo in nameščenstvo.

Nekdanja državljana nemškega 
rajha, Avgust in Adolf Westen 
mlajši, sta leta 1900 postala 
avstrijska državljana ob ustanovit
vi jugoslovanske države pa sta 
sprejela državljanstvo stare Jugo

slavije. Nova kraljevina jima ni le 
pustila vse, z žulji našega delavca 
pridobljeno imetje, temveč jim je 
dovolila še nadaljnje kopičenje 
bogastva ob izkoriščanju sloven
skega človeka. Kapitalista Westna 
sta se trdno povezala z vladajočo 
beograjsko gospodo. Obiskovali 
so ju kraljevski ministri in skle
pali z njima pogodbe o dobavah 
za vojsko. Sama pa sta dokazova
la svoj »patriotizem« z velikim 
darom za nakup kraljevega dvor
ca na Bledu. Graditeljem pravo
slavne cerkve v Celju sta poklo
nila ves material za stavbo.

Tako sta si oba Westna s pod
kupovanjem zagotovila svoj vpliv 
pri tedanji oblasti, ki jih je pod
pirala v boju proti delavcem, ki 
so zahtevali izboljšanje svojega 
gmotnega položaja.

Po 23. aprilu leta 1919, ko so bi
li v  Beogradu osnovani enotni sin
dikati Jugoslavije, so v naši tovar- 
ustanovili Strokovno kovinarsko 
organizacijo, ki so jo vodili mark
sistično usmerjeni delavci. Začetni 
uspehi niso izostali. Delavci so si 
priborili osemurni delovnik in 
zvišanje njihovih mezd ob tedanji 
rastoči draginji.

Začela se je doba med končano 
prvo svetovno vojno in začetkom 
druge, leta 1941.

LETO 1920
Val močnih revolucionarnih gi

banj v kraljevini SHS -— od upo
rov vojaštva pa do množičnih de
monstracij in številnih stavk — ni
kakor ni ponehal, kajti takrat se 
je našemu delovnemu človeku go
dilo izredno slabo. V  začetku leta 
1920 je bil npr. kilogram moke 
22-krat, kilogram mesa 18-krat, ki
logram krompirja 50-krat, kilogram 
sladkorja 65-krat in meter sukna

33-krat dražji kot leta 1914. Za 
svoj zaslužek pa si je lahko de
lavec kupil na dan samo 1,5 kg 
sladkorja ali 4 kg krompirja.

Tako stanje je privedlo delav
stvo, da je začelo množično stav- 
kaLi in najbolj znana stavka teda
njega časa, ki je znana tudi po 
brutalnem načinu kako je bila za
trta, je bila stavka železničarjev, 
ki je izbruhnila 15. in 16. aprila 
1920 v Ljubljani. Takrat je buržo
azna oblast stavko s silo zatrla ter 
povzročila več človeških žrtev, ki 
so padle od policijskih krogel na 
Zaloški cesti.

V  tem času je sledilo več stavk 
in drugih važnih dogodkov, ki so 
vplivali na revolucionarno razpo
loženje delavstva v  naši tovarni. 
Dne 14. februarja 1922 je tajništvo 
osrednjega društva kovinarjev v 
Ljubljani odpovedalo kolektivno 
pogodbo, ki je bila sklenjena z 
Westnom za 15. marec. Glavni raz
log za odpoved te kolektivne po
godbe je bil: premajhna mezda in 
druga pereča vprašanja delavstva. 
Delavci so zahtevali, naj bi se nji
hove razmere uredile s pogajanji, 
vendar se je Westen na vse mo
goče načine tem pogajanjem upi
ral in sploh ni priznaval delavskih 
funkcionarjev in zaupnikov za za
konite predstavnike delavstva. Za
radi takega stališča Westna so se 
delavci odločili na sestanku, ki je 
bil dne 17. marca 1922 z veliko 
večino glasov za stavko. Takrat 
je za stavko glasovalo 84 odstot
kov vseh navzočih.

Stavka ki je začela 28. marca 
1922 je bila v začetku le delna, ker 
okrog 300 stavkokazov ni hotelo 
zapustiti dela. Šele po nekaj dneh 
se je posrečilo vodstvu stavke, da 
je stavkalo vseh 800 delavcev.

(Nadaljevanje)

To pot smo namenjeni h domu na Uršlji gori (Plešivec) — 
1696 m. Dom je zgrajen na prostoru, odkoder je silno lep raz
gled na Julijske in Kamniške Alpe, Pohorje, Kozjak, Peco itd. 
V  domu je v sedmih sobah osemnajst postelj in dvajset skup
nih ležišč. Dom je je oskrbovan in odprt le v letni sezoni. Po
zimi je ključ pri društvu, katero upravlja z domom. Zaradi 
lepih terenov je okoli doma zelo lepa smuka.

Pristop k domu je možen iz Šoštanja v 6 urah ali Slovenj 
Gradca, odkoder je 5 ur zmerne hoje.

Izleti: Sleme 2 in pol ure, Smrekovec 4 ure, Pohorje itd.
Dom upravlja P. D. Prevalje.

Jožovčeva mama o Slavku
piti. T o n a m  je  bilo p re d  očm i, 
ko sm o  se  p ogovarja li z Jožov- 
čevo  m am o, k a k o r re č e jo  p o  do
m a če m a teri S lavka in  V ilka Av
senik .

»V časih  je  bilo p r i  nas do m a  
veselo,« m i je  d eja la  m ati 
Slavka, V ilka, M a jd e in  Janeza . 
»Im eli sm o  sk o ra jd a  vsak dan  
k o n cert. P oleg Slavka in  V ilka  
je  igral še  Ja n ez  violino, M ajda  
p a  klavir. T a k ra t so bili stari 
okoli d eset  l e t . . . «

M ajda je  p o ro čen a  v M aribo
ru , Ja n ez  je  p a  d o m a  in navija  
m a g n eto fo n  s p o sn etk i svojih  
bratov.

Z anim alo m e  je , kdo  od  star
šev  je  bil g lasbenik .

»Jaz n e  znam  igrati in  tudi p o 
sluha  n im a m  pravega . M oj m ož  
s ic e r  trdi, da  je  igral n a  b isern i
co  in  h a rm o nik o , v en d a r ga  jaz 
n isem  nikoli slišala«.

Č eprav je  o sinovih  veliko  na
pisa n ega , p ra v i Jožo v čev a  m a
m a, da  tega n e  b ere . V id  ji p eša  
in  celo  stek la  v n a o čn ik ih  n e  m o 
re jo  v eč  n a d o m estiti m la d o stn e
ga  ja sn eg a  pogleda .

K ava, ki sva jo pila z M aksom  
V o u k o m  v k u h in ji p ri  »Jo ž o v cu « 
j e  bila taka kot je  treb a : vroča, 
m o čn a  in sladka.

»V este, S lavko je  boljši k o m 
ponist. N a  poti od  d o m a  do  L ju b 
ljane si izm isli včasih  v e č  viž«, 
m i je  še  zaupala m am a, ki nika
k o r ni m ogla  p rik riti, da  ji je  
Slavko bolj p ri s rcu . VI.

V sem  tistim , ki sm o  jih  za 1. 
april potegnili s k o n certo m  bra 
tov A vsenik , se  h o čem o  s tem  
k ra tkim  sestavkom  m alce odku-

LISICA ODKRITA ZE PO 20.

Lovci pred »brlogom«. V  ozadju je moč videti »lisico«.

Vlado Januš je preprosto rešil pro
blem blatnega terena: sezul je 

čevlje ...

A vto  m oto k rožek  društva 
L ju dsk e tehnike »E m ajl« je  p r i
red il pretek lo  n ed e ljo  » lov  na li 
sico«. Č eprav  je  » lov ce«  in » lis i
co« m otilo v lažno vrem e in  b la 
ten teren, je  p r ije tn a  športna 
prired itev  nadvse d obro  uspela.

Letos sta b ila  v avtom obilu , ki 
je  predstav lja l »lis ico« voznik  
G a b r ije l K ože lj in pom očn ik  Fra 
n jo  O rel. Že dan p op re j sta si 
našla prim eren  prostor za »lis i
čin  b r log «, tako da sta nasled
n jega  dne opravila  že rano z ju t 
ra j samo »m askiran je«.

N ek a j po deveti uri so p rišli v 
»rev ir«  tudi » lov ci« , k aterih  je  
b ilo  letos 24 in so razpolaga li s 
15 vozili. Že p o  dva jsetih  m inu
tah se je  posrečilo  tov. Stropniku  
odk riti brlog , k i je  b il silno dob 
ro skrit in vsi o c e n ju je jo  odk rit
je  za docela  n ak lju čn o . V endar 
d o lo ča jo  p ro p o z ic ije  igre  »lova  
na »lis ico«, da m ora priti v oz ilo  
»lovca « m eter od »lis ice«. P riče l 
je  iskati M arjan a K ok o lja , k i je  
u pra v lja l z vozilom , s katerim  
je  b il tudi sam. K er ga ni našel, 
je  naprosil m opedista, prvega, k i 
ga je  zagledal, da se za p e lje  d o

MINUTAH
»lis ice«. Zato je  tudi nagrada raz
de ljen a  na dva dela : 7 tisoč 500 
d in a rjev  je  dob il tovariš Strop
nik, drugo p o lo v ic o  pa m opedist 
V lado  P obirk .

K I N O
K IN O  UN IO N
15. — 18. 9. 1963 »OKO Z A  O KO « ame

riški barvni Cs film
19. — 23. 9. 1963 »A FR O D ITA , BO G I

N JA  LJUBEZNI«, francoski barvni 
Cs film

23. — 25. 9. 1963 »Z A D N J I DAN , PR 
V I D AN «, ruski barvn i film

26. — 28. 9. 1963 »O PE R A C IJA  K O B 
RA«, ruski film

29. 9. — 1. 10. 1963 »V IR ID IA N A «, špan
ski film

2. — 3. 10. 1963 »KM ETJE «, jugoslovan
ski film

6. — 9. 10 1963 »K O S ILO  N A  T R A V I«, 
francoski barvn i film

10. — 13. 10. 1963 »D ESANT N A  D R 
V A R «, jugoslovanski film

M. — 16. 10. 1963 »R A Z B U R K A N O  
MORJE«, ameriški film

K IN O  M ETROPOL
15. — 18. 9. 1963 »ZG O D BA Z  N A S L O V 

NE STR AN I«, am eriški film
19. — 21. 9. 1963 »D E K L IŠ K A  LE TA «, 

ruski barvni film
22. — 25. 9. 1963 »U S O D N A  C IG A N K A «, 

angleški barvn i f ilm
26. — 30. 9. 1963 »Z A D N J I SO M RAK«, 

ameriški barvn i film
1. — 3. 10. 1963 »PR E D SE D N IK  STOJ«, 

ita lijanski film
4. — 6. 10. 1963 »IZ  OCI V  OCI«, jugo

slovanski film
7. — 9. 10. 1963 »USODE«, francoski 

film
10. — 12. 10. 1963 »S L A V Č K O V A  PE

SEM«, egiptovski film
13. — 15. 10. 1963 »NE PO ŠILJAJ ŽE

NO V  IT A L IJO «, zah. nemški barvni 
film

L E T N I K IN O
17. — 20. 9. 1963 »V IS O K I TUJEC«, 

am eriški Cs film
21. — 23. 9. 1963 »SPO PAD  V  M ESTU  

DODGE«, ameriški barvni Cs film  
24. — 26. 9. 1963 »PO N O SN I U PO R 

N IK «, ameriški barvni film  
27. — 30. 9. 1963 »B A B E T  GRE V  VOJ

NO«, francoski barvn i film

M AT IN E JA
15. 9. 1963 »Z A D N J A  O B A LA «, am eri

ški Cs film
22. 9. 1963 »D N E V N IK  AN E  F R A N K «, 

am eriški V V  film
29. 9. 1963 »PR E RIJA , K I  IZ G IN J A «, 

am eriški barvn i film
6. 10. 1963 »TO M  R O BINZO N«, am eri

ški barvn i film
13. 10. 1963 »OB 3.10 Z A  YUMMU«,SLAVKO


